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Lékový ústav chystá 
další pokus o e-recepty

Lepší a robustnější má být 
nový systém pro elektro-
nické zdravotnické recepty, 
který poptává za 60 milio-
nů korun Státní ústav pro 
kontrolu léčiv. str. 2

Nové radary chce dodat 
Česku trojice zemí
Izrael, Francie a Švédsko 
se utkají o dodávku osmi 
mobilních souprav 3D 
radarů pro českou armádu. 
Mají přijít na 5,9 miliardy 
korun. str. 3

Světlíkova Vítkovice 
Power míří do úpadku
Podnik Vítkovice Power 
Engineering podal sám na 
sebe návrh na insolvenci 
spojenou s reorganizací. 
Firma je klíčovou součástí 
skupiny Vítkovice průmy-
slníka Jana Světlíka. str. 4

Správa železnic zrušila 
zakázku za 3,5 miliardy 
Správa železniční dopravní 
cesty ukončila tendr na do-
stavbu čtvrtého koridoru 
mezi Hostivaří a Vršovice-
mi. Zvítězila v něm firma 
Chládek & Tintěra. str. 5

Krátce
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I pomáhat 
se musí umět
v neziskovkách chtějí 
pracovat už i manažeři 
z korporátu, říká Lucie 
Langerová z organizace 
Člověk v tísni.

páteční rozhovor

str. 10–11

zneužitá 
data z karet
Rezervovat hotel na 
booking.com znamená 
riskovat peníze. ochrana 
údajů o platební kartě 
nejspíš není dostatečná.

byznys

str. 4
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Jan PUš: Při pohledu na 
naši a světovou politiku 
začínám být přesvědčený, že 
nejvzácnější a nejpotřebnější 
vlastností člověka je 
obyčejná slušnost.

twitter.com/e15news

benzin je na dně. 
to skončí
takřka pětinový růst cen ropy od počátku srpna se 
v nejbližších dnech odrazí i v cenách benzinu a nafty 
na tuzemských pumpách. Ty řidičům aktuálně účtují 
nejlevnější paliva od konce května. Na palivové 
burze v nizozemském Rotterdamu, která je 
východiskem pro tvorbu cen v Česku, už ale 
druhým týdnem rostou ceny pohonných 
hmot. Právě dva až tři týdny přitom 
trvá, než zdražení dosáhne 
na peněženky českých řidičů. 
trhy & světová ekonomIka / str. 6
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Šťastná pestrá země
Už několik dní se komentátoři vracejí k textu 
Václava Klause mladšího, člena expertního 
týmu předsedy ODS. Ten sice na Novinkách pub-
likuje týden co týden, tentokrát se mu ale poda-
řilo vzbudit pozornost, když pohaněl víkendový 
duhový průvod homosexuálů. V něm prý šli 
„političtí homosexuálové“, kteří „z toho dělají 
politiku a světonázor a furt s tím ostatní otra-
vují“. Není překvapivé, co si Klaus mladší myslí. 
Div je, že si ho Petr Fiala drží ve svém expertním 
týmu. Asi je Fiala zastáncem pestrosti.

Českou bezpečnostní otázkou dneška jsou 
kontroly na Hradě. Prezidentův mluvčí Jiří 
Ovčáček trvá na tom, že prohlížení zavazadel 
zvyšuje bezpečnost turistů. Experti tvrdí, že 
by hlouček před vchodem mohl být sám cílem 
teroristů. Bývalý prezident Václav Klaus ujistil, 
že by podobnou uzavírku nedopustil. Karel 
Schwarzenberg podotkl, že za Havla by se to 
nestalo a že je důležité se před teroristickou 
hrozbou „nepodělat“. Žijeme ve šťastné zemi.

Symbolem zoufalé situace v syrském Aleppu 
se stala fotografie pětiletého Umrána zraněného 
při náletu. Právě jej celého zaprášeného vypros-
tili z poškozeného domu a odnesli do sanitky. 
Bosý chlapec překvapeně sedí na sytě oranžové 
sedačce, nepláče, jen si sahá na zakrvácené 
čelo. Kdyby žil v Praze, spal by tou dobou Umrán 
v postýlce a jeho rodiče by se v kuchyni hádali 
kvůli Zemanovi a Fialovi. n Zakázku za 60 milionů 

korun vypíše úřad pře-
sto, že legislativa ještě 
není hotová.

Adéla Čabanová

Lepší a robustnější. Takový má 
být nový systém pro elektronic-
ké recepty, který shání Státní 
ústav pro kontrolu léčiv (SÚKL). 
O zakázku s předpokládanou 
hodnotou 58,4 milionu bez 
DPH se mohou firmy hlásit do 
příštího týdne.

Díky elektronickým recep-
tům by mohli pacienti získat 
seznam, co jim lékaři přede-
psali. „Tyto záznamy budou 
dostupné pacientovi a dále pod-
le rozhodnutí pacienta, komu 
udělí souhlas, i lékařům,“ říká 
Monika Knobová z tiskového 
oddělení SÚKL.

Lékový ústav vypsal zakázku 
i proto, že od roku 2018 mají 
lékaři psát recepty elektronic-
ky povinně. Tím se nápor na 
úložiště elektronických receptů 
znásobí. 

Zároveň se ale chystají další 
změny legislativy podle minis-
terské koncepce elektronizace. 
Jaké návrhy projdou, přitom 
zdaleka není jasné. Některé 

funkce, na které má být ku-
povaný systém připraven, tak 
možná nikdy nebudou potře-
ba. „Systém počítá se širokou 
možností reagovat na případné 
změny funkcionalit vyplývají-
cích z legislativy či koncepce 
eHealth,“ uvádí Knobová.

Systém má být připravený 
na komunikaci se základním 
registrem, kde by se ověřovala 
identita pacientů, nebo na vy-
dávání elektronických žádanek 
o vyšetření, které by si lékaři 
posílali mezi sebou.

Elektronické recepty v Česku 
zavedl zákon z roku 2007, první 
byl předepsán až v roce 2011. 
Dodnes je předepisuje jen 
zlomek lékařů. Nedošlo zatím 
na zamýšlené sofistikované 
využití e-receptu jako okamži-
té hlídání interakcí mezi léky 
nebo posílání receptu přes za-

bezpečené elektronické zprávy. 
E-recept se hůř falšuje, méně se 
při jeho psaní a vydávání chy-
buje a lze ho vydat na dálku.

Podle dotazů zveřejněných 
u vyhlášené zakázky mají ně-
kteří zájemci ze zadání zakázky 
dojem, že je výhodnější pro 
firmy, které už mají systém 
hotový a nemusejí jej vyvíjet.

Donedávna lékový ústav spo-
lupracoval s firmou Tronevia. 
Nedohodly se na pokračování 
smlouvy a vedly spor o práva 
nakládání s aplikacemi. Pů-
vodně úložiště elektronických 
receptů dodala firma Aquasoft, 
která také pomáhala ústavu 
se zprovozněním nynějšího 
provizorního řešení. Lékový 
ústav vydal během prvních let 
za zavedení systému elektro-
nických receptů asi 80 milionů 
korun.

lékový ústav chystá 
miliony na e-recepty

Protagonisté dne

Zdeněk blahuta

ředitel súkl

Jan světlík

majitel skupiny vítkovice

Pavel surý

ředitel sždc

Ústav pro léky chystá robustní 
systém elektronických receptů, který 
zvládne vše. Zatím se ale neví, co 
vlastně všechno má či nemá umět.

str. 2

Celé měsíce prohlašoval, že 
Vítkovice Power Engineering nejsou 
zralé na insolvenci. Žádost o ni teď 
firma sama na sebe podala.

str. 4

Správa železnic se rozhodla zrušit 
výběrové řízení na dostavbu 
koridoru v Praze, přestože jeho 
vítěz nabídl nejzajímavější cenu.

str. 5

Zápisník  
Adély Čabanové

Ministerstvo zdravotnictví se chystá zmírnit povinnost pro lékaře předepisovat 
od roku 2018 léky elektronicky. „Ministerstvo navrhne úpravu zákona 
o léčivech, která přesně definuje výjimky, kdy povinnost nebude muset být 
plněna,“ uvedl mluvčí ministerstva zdravotnictví Ladislav Šticha. Takovou 
okolností, kvůli které by mohl lékař napsat recept propiskou na papírový 
formulář, by mohl být výpadek elektřiny, internetu, anebo práce v terénu.

Elektronický recept není 
povinný, ale s výjimkami

věž barokního kostela svatého Jakuba Většího v Brtnici dostane novou měděnou střechu. Původní krovy 
totiž poničili brouci tesaříci krovoví a způsobili tak škodu za dva miliony korun. Místní kněz Petr Balát se dívá 
na přibližně 15 metrů vysokou báň, kterou  snesla na zem odborná firma pomocí jeřábu.

Báň Poničili Brouci
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n Ministerstvo obra-
ny chce vybrat vítěze 
soutěže na osm mo-
bilních 3D radarů do 
konce roku. I s nákla-
dy na životní cyklus 
mají přijít na 5,9 mili-
ardy korun.

Pavel Otto

Do poloviny září chce úřad 
Martina Stropnického (ANO) 
vyhodnotit základní para-
metry nabídek vlád Francie, 
Izraele a Švédska na dodáv-
ku osmi mobilních souprav 
3D radarů. I s logistikou 
a náklady na životní cyklus 
mají stát 5,9 miliardy korun. 
O vítězi tendru by mělo být 
podle mluvčího ministerstva 
obrany Petra Medka rozhod-
nuto do konce roku.

Soutěž je v obchodních 
kruzích vnímána jako souboj 
dvou tuzemských zbrojař-
ských lobby. Za Izraelci stojí 
skupina Jaroslava Strnada, 
za Saabem tradiční český 
obchodník se zbraněmi Om-
nipol. Strnad na jaře ovládl 
pardubickou Retii, která by 
se na výrobě a servisu radarů 
z izraelského systému Iron 
Dome podílela. Průmyslovou 
spolupráci slibuje i švédský 
Saab, který si už v Česku 
vybudoval pozici – armádě 
pronajímá 14 nadzvukových 
stíhaček Gripen.

Nabídky ve středu převzal 
náměstek pro vyzbrojování 
Daniel Koštoval. „Ve stejný 
den zahájila činnost hod-
noticí komise složená z tří 
desítek odborníků napříč 
rezortem obrany včetně 
Univerzity obrany, kteří 
garantují jednotlivé odborné 

oblasti vzhledem ke složitosti 
a komplexnosti systému,“ 
dodal mluvčí.

Hlavním hodnoticím 
kritériem bude cena, čtyři-

cetiprocentní váha připadne 
technickým parametrům.

Na vlády, a nikoliv jen 
na firmy se ministerstvo 
obrátilo proto, že chce s do-

davatelskou zemí navázat 
užší vojenskou spolupráci 
například formou společ-
ných cvičení nebo sdílení 
citlivých informací.

Moderní 3D radary, 
jejichž nákup se táhne od 
roku 2012, mají nahradit 
zastaralá ruská zařízení, 
které už řadu let přesluhují. 
Vojsko požaduje rada-
ry s duální funkcí, které 
nesledují jen situaci ve 
vzdušném prostoru včetně 
malých a nízkoletících cílů, 
ale zároveň umožňují od-
palovat a navádět pozemní 
prostředky protivzdušné 
obrany.

Ve hře jsou radary GM 
200 nebo GM 400 francouz-
ské firmy Thales Raytheon 
Systems, ELM 2084 MMR 
izraelské společnosti Elta 
Systems a Giraffe 4A švéd-
ského výrobce Saab.

o miliardy za radary se s izraelci utkají 
nakonec i Francouzi a Švédové

www.E15.cz | 3 |

radary Pro armádu. Jednou z firem, které se tendru účastní, 
je i švédský Saab. na snímku je jeho systém Giraffe 4A.
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Politické strany postupně 
zahajují hlavní část kampaně 
před říjnovými krajskými 
a senátními volbami. Z po-
skytnutých údajů vyplývá, 
že strany na kampaň vydají 
zhruba 253 milionů korun. 

Sociální demokracie v těch-
to dnech odstartovala cílenou 
internetovou reklamu, ODS 
a hnutí Starostové 
a nezávislí se už 
několik týdnů 
snaží přesvědčit 
voliče z billbo-
ardů. Kontakt-
ní kampaň, do 
které se zapojí 
i šéfové stran 
a někteří členo-
vé vlády, pak 
strany zpravidla 
zahájí na přelomu 
srpna a září, tedy zhru-
ba šest týdnů před volbami. 

ČSSD, která chce za kampaň 
utratit do 80 milionů korun, 
už nyní míří na lidi cílenou 
reklamou na internetu. Na 
konec srpna se chystá velký 
mítink v Plzni a ve stejné době 
strana nasadí i billboardy.

Na účast svého předsedy 
Andreje Babiše bude sázet 
i vládní hnutí ANO, které 
chce na volby uvolnit rovněž 
kolem 80 milionů. Šéf hnutí 
bude jak na billboardech 
s jednotlivými kandidáty, tak 
na velkoplošných reklamách. 
Hnutí zahájilo kampaň 
s mottem Chceme lepší Česko 

už v květnu, kdy spustilo 
webovou stránku. 

Speciální apli-
kaci, kam lidé 

budou moci 
psát své návr-
hy na to, co by 
chtěli zlepšit, 
bude mít 

hnutí Staros-
tové a nezávislí 

(STAN). Hnutí, 
které ve většině 

krajů kandiduje bez 
TOP 09, chce dát na krajskou 
kampaň asi 15 milionů korun. 
Do tří milionů by pak měl či-
nit příspěvek rozdělený mezi 
senátní kandidáty. 

Lidovci, kteří plánují na 
volby dát z centrální kasy 15 
milionů korun, zatím infor-

mace o kampani nezveřejnili. 
Strana využije svoji členskou 
základnu a své příznivce 
k tomu, aby na svých domech, 
plotech či balkonech vyvěsili 
stranické plakáty.

Tento model využije 
i opoziční TOP 09, kterou 
v minulosti založili především 
bývalí členové KDU-ČSL. Na 
krajskou kampaň dá tato opo-
ziční strana 25 milionů korun, 
na propagaci senátních kandi-
dátů zhruba 8,5 milionu. 

Start horké fáze zatím 
neplánuje ODS, která se snaží 
voliče oslovit už od května. 
Kromě billboardové kampaně 
s mottem Zjednodušme to! 
sází na setkání lídrů s lidmi. 
ODS pošle na volby asi 20 mi-
lionů korun.

Stejnou částku plánuje 
utratit i KSČM, která chystá 
tradiční kontaktní kampaň 
nebo třeba vydávání předvo-
lebních krajských novin. Ve-
dení Úsvitu – Národní koalice, 
které centrální zahajovací 
mítink neplánuje, zatím na 
kampaň schválilo 6,5 milionu 
korun. /čtk, mas/

kampaně do podzimních 
voleb se začínají rozjíždět

Největší  
strany chtějí  
za podzimní  

volby utratit zhruba

253
milionů korun.

OKD doplatilo některé 
platy zaměstnanců
Vedení OKD doplatilo mzdy 
svým 800 zaměstnancům 
s nejvyššími příjmy. Tato 
skupina pracovníků zatím 
dostala jen zálohy ve výši 
20 tisíc korun. Management 
společnosti si platy vyplatí 
nejdříve příští týden.

Památkáři podali žádost 
o pražskou Invalidovnu
Národní památkový ústav 
již podal na Úřadu pro 
zastupování státu ve věcech 
majetkových oficiální žá-
dost o pražskou Invalidov-
nu. Památkáři chtějí areál 
otevřít veřejnosti i využít 
jako sídlo ústavu. /čtk/

Krátce

Cizinecká policie by se už 
brzy mohla dočkat nových 
vozů na zahraniční mise. 
Ministerstvo vnitra minulý 
týden uzavřelo příjem nabí-
dek na dodávku 20 nových 
automobilů do těžkého te-
rénu s odhadovanou cenou 
30 milionů korun.

Policisté chtějí dieselové 
automobily s náhonem na 
všechna čtyři kola a au-
tomatickou převodovku. 
„Počítáme s nimi i pro 
možné plnění úkolů mimo 
Česko v rámci spoluúčasti 

na ochraně vnější hranice 
schengenského prostoru,“ 
napsala Ivana Ngueynová 
z tiskového oddělení poli-
cejního prezidia. 

Pro Cizineckou policii 
je při těchto zahraničních 
misích důležitá schopnost 
jízdy v těžkém terénu. 
Během hlídkování podél 
maďarsko-srbské hranice 
se neosvědčilo nasazení 
poloterénních automobilů 
Hyundai, jak informoval 
server Aktuálně. /paj/
 více E15.cz

Policie napravuje 
zpackaný nákup



n Podnik Vítkovice 
Power Engineering 
podal sám na sebe ná-
vrh na insolvenci spo-
jenou s reorganizací. 
Podnik je klíčovou 
částí skupiny Vítkovi-
ce Jana Světlíka.

Firmě Vítkovice Power Engi-
neering se podařilo odvrátit 
hrozbu. Soud vyhověl jejímu 
návrhu na zrušení dnešní-
ho jednání, na němž se měl 
projednat návrh na vyhlášení 
insolvence, který podala 
brněnská firma Wetag Invest. 
O dalších návrzích se rozhod-
ne v nejbližších dnech, uvedla 
mluvčí Krajského soudu v Os-
travě Lucie Olšarová. Týká se 
to i návrhu na insolvenci, kte-
rý na sebe podal sám podnik 
s tím, že žádá reorganizaci.

Vítkovice Power Engine-
ering jsou součástí strojí-
renské skupiny Vítkovice 

Holding podnikatele Jana 
Světlíka. Jejím menšinovým 
podílníkem je skupina KKCG 
Karla Komárka. Její mluvčí 
Dana Dvořáková označila 
návrh firmy na insolvenci za 
velmi znepokojivý. „Něko-
lik měsíců šéf Vítkovic Jan 
Světlík prohlašoval, že se 
společnost Vítkovice Power 
Engineering v úpadku nena-
chází, a označoval insolvenč-
ní návrhy za neoprávněné 
a šikanózní. Proto je více než 
podivné, že pouhý den před 
jednáním soudu pan Světlík 
prozřel a vedení firmy se při-
pojilo k insolvenčnímu návr-
hu,“ řekla. Podle ní se nabízí 
otázka, zda to není promyšle-
né, protiprávní jednání. „Krok 
Vítkovic dokazuje, že Jan 
Světlík systematicky a účelo-
vě lhal akcionářům, bankám, 
obchodním partnerům i za-
městnancům. Vítkovice musí 
projít restrukturalizací pod 
novým profesionálním ma-
nažerským vedením, neboť 
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n Až čtvrt milionu 
Čechů ročně hledá 
ubytování v cizině na 
serveru booking.com. 
Ochrana údajů o kartě 
ale není nejspíš dosta-
tečná.

Hana Filipová

„Věděli jste, že booking.com 
dává hotelům číslo vaší kre-
ditky v plaintextu? Teď jsem 
čuměl jako puk na vytištěný 
číslo svý kreditky,“ tweetoval 
na konci července český pod-
nikatel Tomáš Čupr, který stál 
za zrodem serveru Slevomat 
či Dáme Jídlo a nyní šéfuje 
internetovému rozvozu zboží 
Rohlik.cz. 

Reakce na sebe nenechaly 
dlouho čekat. Programátor 
a produktový manažer Tomáš 
Vyskočil na Twitteru odpo-
vídal: „Nedávno mi vybrali 
kartu. Komerčka mi rovnou 

řekla, že to bylo kvůli tomu, 
že jsem použil booking, a že 
toho mají desítky.“ Na dotaz 
deníku E15 ale tuzemské 
banky podobné případy až na 
výjimky nepotvrdily. 

Kde je problém? V ně-
kterých případech 
booking, přes který 
je každý den re-
zervováno více 
než 1,1 milionu 
nocí a jenž 
nabízí hotely 
či apartmány 
ve 224 zemích 
světa, prostě 
posílá údaje 
o kartě vybrané-
mu hotelu v plain-
textu, tedy jako neza-
šifrovaný text, faxem. Takže 
s trochou nadsázky řečeno 
– každý, kdo projde okolo faxu 
na recepci, si je může opsat. 
Co s nimi pak udělá, už je na 
něm. 

O pár dní později znovu 
tweetoval Tomáš Čupr: „Už je 

to tu. Česká spořitelna: platba 
kartou na internetu u obchod-
níka myRobotcenter v částce 
3277 liber.“ V jeho případě 
problém zachytil systém 3D 
secure, mnoho jiných ale 
takové štěstí nemělo. Mluvčí 

Raiffeisenbank Petra 
Kopecká přiznává, 

že zneužití karet 
na internetu, 

která souvisí 
s předchozím 
použitím karty 
k platbě v ces-
tovním ruchu 

včetně ubyto-
vacích zařízení, 

eviduje banka již 
delší dobu. 

„Většinou je velmi 
těžké zjistit skutečný zdroj 
úniku dat, protože v historii 
zneužitých karet je obvykle 
více transakcí z ubytovacích 
zařízení z celého světa,“ dodá-
vá. Jak říká editor IT serveru 
zive.cz Tomáš Holčík, použí-
vat klasickou českou platební 

debetní kartu na amerických 
službách s sebou vždy nese 
riziko možného zneužití. 
„Pro ubytování nebo i nákupy 
letenek je proto vhodnější 
používat kreditní karty nebo 
karty napojené na účet s mi-
nimem nezbytných prostřed-
ků,“ upozorňuje Holčík.

To, že v případě bookingu 
nejde ale o nadsázku, potvr-
zují i jiní uživatelé serveru 
– na webu cestujlevne.com 
například Petr. Booking jeho 
dotazy ohledně zabezpeče-
ní informací o kartě svých 
zákazníků zodpověděl pouze 
obecně s tím, že většina z re-
zervací je posílána elektronic-
ky a v případě, že jdou faxem, 
je na daném hotelu, aby s nimi 
zacházel obezřetně.

Podobně jednoduchou 
odpověď získal i deník E15: 
„Zpracováváme stovky tisíc 
rezervací každý den v každém 
koutě zeměkoule a všechna 
soukromá data našich klientů 
uchováváme podle nejpřísněj-

Rezervovat hotel na booking.com 
může být pro Čechy riskantní

Přes server  
booking.com je každý  

den rezervováno více než

1,1
milionu nocí  

ve 224 zemích.

Riziko zneužití karet je podle 
informací bank vyšší například 
v Itálii, Německu, Nizozemsku, 
Thajsku nebo Velké Británii. 
Banky doporučují při 
rezervaci hotelu či pronájmu 
auta využívat kreditní 
kartu. Peníze totiž klienti 
nečerpají z vlastního účtu, 
ale z úvěrového rámce a mají 
bezúročné období minimálně 
45 dnů.

Platby kreditní kartou 
jsou bezpečnější 

ších mezinárodních standar-
dů.“ V České republice podle 
odhadů Asociace cestovních 
kanceláří shání své ubytování 
hlavně v cizině přes server 
booking.com až 250 tisíc lidí. 
A to z celkového množství 
zhruba milionu těch, kteří své 
zahraniční cesty řeší sami, 
nikoli prostřednictvím cestov-
ních kanceláří.

Firma ze světlíkova impéria míří do úpadku

obří konstRukce. Strojírny Vítkovice Power Engineering vyrábějí i mosty. Konstrukce  
na snímku je součástí železničního mostu na trati Stříbro–Planá u Mariánských Lázní.
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Jan Světlík svým jednáním 
společnost, zaměstnance, vě-
řitele a akcionáře soustavně 
poškozuje,“ uvedla.   

 V nově podaném návrhu 
na insolvenci a reorganizaci 

vedení Vítkovic Power En-
gineering uvedlo, že eviduje 
přes 720 věřitelů. 

Skupina Vítkovice Ma-
chinery Group má 34 firem. 
Vítkovice Power Engineering 

patří k hlavním součástem 
skupiny, zaměstnávají zhru-
ba 1140 lidí. Čistý obrat za 
účetní období loňského roku 
vykázaly okolo 3,2 miliardy 
korun. /čtk/ Více e15.cz

http://zpravy.e15.cz/byznys/prumysl-a-energetika/svetlikovy-vitkovice-power-engineering-miri-do-upadku-zadaji-reorganizaci-1315279


David Vagaday

Zajímavou spekulativní 
investici udělala pražská 
realitní a hotelová společ-
nost Cimex podnikatele 
Petra Lukeše. V Miami na 
Floridě koupila od stavitele 
Alexe Pireze 
luxusní vilu, 
jejíž cena 
dosahuje 
300 milionů 
korun. 
Cimex, 
jemuž patří 
například 
hotelový 
řetěz Orea, 
má ame-
rický trh 
dlouhodobě 
ve svém hledáčku. 

Nově vybudovaná vila 
stojí na pozemku o velikosti 
osm tisíc metrů čtvereč-
ních v zámožné rezidenční 
oblasti Gables Estates. Ta se 
nachází v jižní části Miami 
zvané Coral Gables. 

Investici potvrdil mluvčí 
Cimexu Pavel Šťastný, pod-
le něhož je hlavní důvodem 
nákupu spekulace na růst 
ceny nemovitosti. „Zmíně-

nou spekulativní transakci 
společnosti Cimex Invest 
mohu potvrdit,“ uvedl pro 
server E15.cz. Amerika fir-
mu Cimex podle Šťastného 
dlouhodobě zajímá, a ob-
zvlášť východní pobřeží, 
kde se nachází i Florida. 

Luxusní 
dům navrže-
ný známým 
architektem 
Cesarem 
Molinou má 
šest ložnic, 
deset koupe-
len i soukromé 
kino. Celkem 
nabízí přes 
1200 metrů 
čtverečních 
obytného pro-

storu. Nechybí ani bazén 
nebo venkovní kabina se 
saunou. 

Cimex podle Pavla Šťast-
ného již delší dobu rozvíjí 
ve Spojených státech akti-
vity zejména v hotelovém 
byznysu v podobě spolu-
práce s tamními subjekty. 
Za Cimexem stojí realitní 
magnát Petr Lukeš, který 
vlastní řadu kancelářských 
budov v Praze. Více e15.cz

www.e15.cz | 5 |

n Firma z Litoměřic 
jako jediná nabídla, že 
dostaví část koridoru 
v Praze za méně než 
předpokládaných  
3,6 miliardy korun. 
Soutěž fakticky vyhrá-
la, ale stavět nebude.

Jan Šindelář

Po dlouhém mlčení Správa 
železniční dopravní cesty 
zrušila zakázku na dostavbu 
čtvrtého koridoru mezi Hos-
tivaří a Vršovicemi, největší 
železniční tendr posledních 
let. S nejnižší nabídkou 
3,4 miliardy korun přišla 
litoměřická firma Chládek 
& Tintěra. Jako jediná se tak 
dostala pod předpokládanou 
cenu 3,6 miliardy a výrazně 
předčila nadnárodní staveb-
ní giganty.

Podle rozhodnutí o zrušení 
zakázky, které má deník E15 
k dispozici, byla soutěž zasta-
vena těsně před vyhlášením 
vítěze z důvodu „zadavatelem 
zjištěné nemožnosti učinit 
jednoznačný závěr o posouze-
ní kvalifikace uchazečů“. 

Zrušení soutěže včera 
nakonec potvrdili i železni-
čáři, s jasnějším vysvětlením 
ale nepřispěchali. Chyba se 
stala nejspíš na jejich straně. 
SŽDC tvrdí, že kvalifikač-
ní požadavky byly příliš 
obecné. „Nelze tak učinit 
jednoznačný závěr o proká-
zání splnění technické-
ho kvalifikačního 
předpokladu 
uchazeči,“ uve-
dl mluvčí 
Jakub Pta-
činský. Podle 
něj je situace 
unikátní, 
správa želez-
nic se ale chtěla 
zrušením tendru 
vyhnout případ-
ným soudním  sporům 
s ostatními uchazeči. 

Zrušení soutěže nicméně 
pobouřilo ministra dopravy 
Dana Ťoka. „Nelíbí se mi to. 
Nechám si od vedení SŽDC 
vysvětlit, proč k tomuto 
kroku přistoupilo, a pošlu 
na SŽDC kontrolu, aby 
prověřila, jestli byly všechny 
kroky a průběh vyhodnocení 
v pořádku,“ sdělil deníku E15 
ministr. 

Jako vítěze doporučila 
litoměřickou firmu i výběro-
vá komise. S druhou nej-
nižší cenou přišlo sdružení 
Eurovia a Strabag Rail, jeho 
nabídka činila necelé 4,3 mili-
ardy. I další uchazeči nabídli 
podobné ceny, například OHL 
ŽS, Hochtief nebo Porr. 

„Důvod zrušení je 
podle mého názoru 

účelový. Byli jsme 
schopni zakáz-

ku realizovat, 
dodavatelský 
systém byl 
připraven,“ 
reagoval 

obchodní 
ředitel litomě-

řické firmy Pavel 
Stoulil. Podle něj 

„zadavatel podlehl tla-
kům“, důvody zrušení označil 
za mlhavé.  

Šestikilometrová stavba 
napříč jihovýchodní Prahou 
napojí čtvrtý koridor na 
pražské hlavní nádraží. Roz-
sáhlé změny vnese i do MHD, 
vznikne například přestupní 
uzel Zahradní Město. Podle 
optimistického scénáře se 
mělo stavět už letos, teď se 
zahájení odkládá na neurčito.

správa železnic zrušila 
největší zakázku 
posledních let 

Cena vily stojící na 
pozemku o rozloze 
osmi tisíc metrů 
čtverečních se 
odhaduje  
na 300 milionů 
korun.

Eurovia 
 a Strabag Rail přišly 

s druhou nejnižší cenou

4,3
miliardy korun. Vysoce 

převýšila nabídku 
z Litoměřic.

hostiVař–VRšoVice. Šestikilometrová stavba napříč jihovýchodní Prahou má napojit čtvrtý 
koridor na pražské hlavní nádraží. Teď je odložena na neurčito.
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Lukešův cimex 
koupil na Floridě 
luxusní vilu 

Fincentru vzrostly  
tržby na 812 milionů
Společnost Fincentrum 
zvýšila v prvním pololetí 
tržby v Česku a na Sloven-
sku meziročně o šest pro-
cent na 812 milionů korun. 
Objem zprostředkovaných 
hypoték stoupl o osmnáct 
procent.  

Raiffeisenbank  
v Česku zvýšila zisk
Tuzemské Raiffeisenbank 
v prvním pololetí stoupl 
čistý zisk meziročně o čtyři 
procenta na 1,39 miliar-
dy korun. Celková aktiva 
banky meziročně vzrostla 
o 26 procent na 284 miliard 
korun, k jejich nárůstu 
mimo jiné přispěla i akvizi-
ce retailového bankovnictví 
české Citibank.

Komárkově MND  
pomohl obchod s plynem
Energetické firmě MND loni 
vzrostly tržby o 27 procent 
na více než devatenáct mi-
liard korun. Pomohlo tomu 
především obchodování 
s plynem, které vytěsni-
lo pokles tržeb spojený 
s propadem cen ropy. Kvůli 
poklesu cen se snížil i zisk 
firmy zhruba na třetinu, 
tedy na 517 milionů korun.

Stavebnímu spoření 
se v pololetí dařilo
Stavební spořitelny uzavře-
ly v prvním pololetí  
242 tisíc nových smluv 
o stavebním spoření, me-
ziročně o třináct procent 
více. Průměrná cílová část-
ka stoupla o dvanáct tisíc 
korun na 367 tisíc.  /čtk/ 

Krátce

http://zpravy.e15.cz/byznys/reality-a-stavebnictvi/lukesuv-cimex-investuje-na-floride-koupil-tam-luxusni-vilu-za-300-milionu-1315294


n O 60 haléřů by mohl 
podle odborníků po-
dražit do konce srpna 
litr pohonných hmot. 

Jaroslav Bukovský

Česko jezdí nejlevněji od 
konce května, další úspory 
řidičů ale narážejí na strmý 
růst cen ropy. Ten už se 
projevuje na palivové burze 
v nizozemském Rotterdamu, 
kde benzin i nafta zdražují. 
Pumpaři mohou začít zvedat 
ceny co nevidět.

Hrozba zářijového utažení 
ropných kohoutů hlavními 
světovými těžaři se začala 
přelévat do cen evropských 
pohonných hmot.Palivová 
burza v Rotterdamu, která 
je východiskem pro velkoob-
chodní ceny napříč konti-
nentem, už totiž druhým 
týdnem hlásí rostoucí ceny 
benzinu i nafty.  Ceny paliv 
tak reagují na takřka pětino-
vý růst cen ropy od počátku 
srpna. K peněženkám řidičů 
na pumpách včetně tuzem-
ských by měl efekt dražší 
ropy dorazit v řádu dní. Jeho 
sílu může mírnit slabý dolar, 
v němž se s palivy obcho-
duje.

„Zpoždění, během něhož 
se světové ceny ropy překlopí 
do konečných cen pohonných 
hmot v Česku, je zhruba od 
dvou do tří týdnů,“ uvádí hlav-
ní ekonom J&T Banky Petr 
Sklenář. 

Tuzemští řidiči mezitím 
tankují bezmála nejlevněji 
za poslední kvartál. Poprvé 
od konce května totiž podle 
údajů firmy CCS, která ceny 
pohonných hmot sleduje, 
stojí v tuzemsku litr benzinu 
v průměru méně než 29 korun 
a nafty 27,50. Prostor k dalším 
úsporám řidičů se ale takřka 
uzavřel. „Rotterdamské ceny 
jsou rozhodujícím fakto-
rem vývoje retailových cen 
paliv v Evropě, a potažmo v 
Česku. Jednotliví obchodníci 

mohou sice krátkodobě hýbat 
s cenami trochu jinak, ale v 
dlouhém období se ceny hý-
bou stejně jako ceny na tamní 
burze,“ říká analytik společ-
nosti Finlord Boris Tomčiak. 

Litr paliv podle něho do 
konce srpna podraží až  
o 60 haléřů. Ropa se vydala 
během srpna strmě vzhůru 
zejména kvůli spekulacím 
trhu, že kartel vývozců OPEC 
v příštím měsíci omezí těžbu. 
Podle expertů by však ropa 
v příštích měsících už dále 
zdražovat neměla. 

„Ceny ropy se nyní pohybují 
na úrovních, poblíž kterých 
by se měly udržet do konce 
letošního roku. Případné 
zdražení pohonných hmot 
v Česku v důsledku vyšších 

cen ropy by nemuselo být 
nikterak dramatické,“ říká 
analytička Raiffeisenbank 
Daniela Milučká. Silnějším 
dopadům dražší ropy na 
český trh brání i slabší dolar, 
který během srpna oproti 
koruně o takřka  
2,5 procenta oslabil. 

„Takový vývoj kurzů vyšší 
ceny ropy částečně kompen-
zuje,“ dodává analytik České 
spořitelny Jiří Polanský. 
Perspektivně má podle něho 
proti dražší ropě působit jen 
slabý hospodářský růst v 
Evropě či růst nabídky ropy 
na světovém trhu. 
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rotterdamské ceny rostou, 
benzin a nafta zdraží 

Číně se bude hospodářsky dařit

Mezinárodní ratingová agentura Moody’s Investors Service 
zlepšila odhad růstu čínské ekonomiky na letošní i příští rok. 
Moody’s nyní předpokládá, že ekonomika letos vzroste  
o 6,6 procenta, zatímco dosud počítala s růstem 6,3 procenta. 

Volvo a Uber budou společně vyvíjet samořídicí auta

Automobilka Volvo Car Group a taxislužba Uber vytvoří 
alianci, která hodlá v příštích týdnech začít nabízet jízdu 
samořídicími auty v ulicích Pittsburghu. Zároveň také 
investují 300 milionů dolarů na výzkum samořídicích vozů, 
především do senzorů ke zjištění provozu a překážek s tím, 
že investice bude rozdělená rovným dílem.

Vývoz z Japonska výrazně poklesl

Vývoz z Japonska se v červenci meziročně propadl  
o 14 procent, nejprudším tempem od světové finanční 
krize. Poptávku po japonském zboží nyní podkopává silný 
kurz tamní měny i slabší růst v zahraničí. /čtk/ 

Krátce
Země Množství Kurz

Austrálie 1 18,300

Čína 1 3,600

Dánsko 1 3,632

EMU 1 27,025

Chorvatsko 1 3,611

Japonsko 100 23,786

Kanada 1 18,605

Maďarsko 100 8,706

Norsko 1 2,924

Polsko 1 6,297

Rusko 100 37,243

Švédsko 1 2,852

Švýcarsko 1 24,899

Turecko 1 8,137

USA 1 23,865

Velká Británie 1 31,396

Kurzovní lístek ČNB Platnost od 18. 8. 2016 

Název Kurz [Kč] Změna  [%]

CETV 57,95 0,61

ČEZ 426,50 -2,63

Erste Bank 657,30 0,21

Fortuna 92,95 0,43

Kofola 429,00 1,78

KB 826,40 0,54

Moneta 75,95 0,46

O2 CR 235,00 1,56

Pegas 801,00 0,75

Philip Mor. ČR 13 099,00 1,39

TMR 666,00 0,30

Unipetrol 175,00 0,11

VIG 463,40 1,36

Celkový objem (v tisících korun) 727 072,68

Akcie na pražské burze 18. 8. 2016 

Pokles cen ropy způsobil 
řadě ropných velmocí značné 
výpadky na straně rozpočtových 
příjmů. Ropné státy proto stále 
častěji přistupují k tomu, že 
snižují subvence cen pohonných 
hmot. V květnu například ke 
zrušení subvencí na pohonné 
hmoty přistoupila Nigérie. 

Oznamení o rušení dotací přitom 
přišlo v době, kdy v zemi byl 
vážný nedostatek pohonných 
hmot a země byla ochromena 
útokem radikálů na ropná 
zařízení v zemi. Nejlevnější 
benzin má v současné době 
Kuvajt, kde vyjde na přibližně  
22 centů za litr (cca 5 korun). 

Podle zprávy OECD z minulého 
roku vynaloží západní země 
a šest předních rozvíjejících 
se zemí na dotace do sektoru 
s fosilními palivy až 180 miliard 
eur (4,9 bilionu korun) ročně. 

Státy G7 společně s EU také 
žádají ostatní ropné země, 
aby přijaly plán, který by vedl 
ke zrušení těchto subvencí 
fosilních paliv do roku 
2025. Důvodem je boj proti 
klimatickým změnám. /al/

Benzin za pět korun 
může být minulostí
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Vývoj cen benzinu a nafty 
na rotterdamské burze  
(v dolarech za tunu)

330

320,75
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Zisk největšího světového 
výrobce potravin a nápojů 
Nestlé v prvním pololetí kle-
sl a růst jeho tržeb se zpo-
malil. Švýcarská společnost 
v dnešní zprávě sdělila, 
že ve druhém polo-
letí chce splnit 
celoroční plán 
růstu tržeb 
s pomocí 
nových 
produktů 
a vyšších 
cen. Čistý 
zisk výrobce 
kávy Nescafé, 
výrobků Maggi 
nebo čokoládových 
tyčinek KitKat v meziroč-
ním srovnání klesl o deset 
procent na 4,10 miliardy 
švýcarských franků 
(102 miliard korun). Celý 
úbytek zhruba 400 milionů 
franků byl důsledkem zaú-
čtování odložených daní.

Celkové tržby se zvýšily 
o jedno procento na  
43,2 miliardy franků. Jejich 
takzvaný organický růst, kte-
rý nezahrnuje vliv akvizic, 

prodeje majetku a kurzo-
vých změn, zvolnil 

na 3,1 procenta. 
Nestlé má 

dlouhodobý 
cíl dosahovat 
ročního růstu 
tržeb tem-
pem pět až 

šest procent, 
už tři roky jej 

ale neplní. Fir-
ma předpověděla, 

že letos se růst orga-
nických tržeb udrží kolem 
loňské úrovně 4,2 procenta. 
Třetinu tržeb firmy tvoří 
zboží, které je na trhu nanej-
výš dva roky. Nové produkty 
se často prodávají za vyšší 
ceny, čímž výrobcům zvyšují 
tržby a zisky. /čtk/

Největší maloobchodní 
řetězec světa, společnost 
Wal-Mart Stores, svými 
výsledky příjemně překvapil 
analytiky. Čistý zisk Wal-
Martu stoupl v meziročním 
srovnání o deset procent na  
3,77 miliardy dolarů. Zisk na 
akcii očištěný od jednorázo-
vých položek dosáhl  
1,02 dolaru a o pět centů 
překonal odhady analytiků 
oslovených agenturou Reu-

ters. Celkové tržby se zvýšily  
na 120,85 miliardy dolarů 
(2,9 bilionu korun), což bylo 
o 0,5 procenta více. 

Obrat amerických prode-
jen otevřených nejméně rok 
stoupl o 1,6 procenta a zvýšil 
se osmé čtvrtletí po sobě. 
Analytici odhadovali u tohoto 
ukazatele zlepšení o jedno 
procento. Akcie Wal-Martu re-
agovaly na výsledkovou zprá-
vu před oficiálním otevřením 

newyorské burzy vzestupem 
o téměř pět procent. Od počát-
ku roku jejich kurz vzrostl  
o 19 procent. Wal-Mart letos 
oznámil, že během dvou let 
vyčlení ke zvýšení nástup-
ních mezd na deset dolarů za 
hodinu asi 2,7 miliardy dolarů. 
Tato investice už podle firmy 
vedla ke zlepšení čistoty v pro-
dejnách, rychlejšímu odba-
vování u pokladen a zlepšení 
služeb pro zákazníky. /čtk/
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Nestlé má 
dlouhodobý cíl 

zvyšovatsvé tržby 
každým rokem až  

6
procent ročně. V prvním 

pololetí roku došlo 
ale jen k malému 

růstu.  

Gino 
van Kessel

RozhovoR s ReKoRdně 
dRahým fotbalistou 

nejen o slavii 
a KaRibiKu

+ nově Rozšířený spoRtovní  tv pRoGRam

Dnes
v deníku
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Wal-martu se daří, zisky 
a tržby rostou 

Čokoláda a bujony 
vydělávají méně
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n Druhý bombový 
útok měl na svědomí 
dokonce 146 zraně-
ných lidí, tři policisté 
zemřeli. 

Tři bombové útoky, které 
turecké úřady připisují kurd-
ským separatistům, otřásly 
během 24 hodin východem 
Turecka. Současná bilance 
je 12 mrtvých a více než dvě 
stovky zraněných. 

První exploze nastala ve 
středu večer v provincii Van 
nedaleko turecko-íránské hra-
nice. Výbušnina nastražená 

v autě před policejní stanicí, 
která slouží také jako ubytov-
na pro strážce zákona, zabila 
policistu a dva civilisty. 

Zraněno bylo 53 civilistů 
a 20 příslušníků policie.Druhý 
výbuch se odehrál na dvoře 
policejní stanice ve východo-
tureckém městě Elazig, kde 
zemřeli tři policisté a 146 lidí 
bylo zraněno. Nejméně  
14 zraněných je ve vážném 
stavu, oznámil guvernér pro-
vincie Elazig Murat Zorluoglu. 
Dosud poslední výbuch nastal 
včera krátce po poledni v ob-
lasti Hizan ve východoturecké 
provincii Bitlis, kde bomba 
nastražená u silnice zničila 

armádní vozidlo. Pět vojáků 
zemřelo, dalších pět bylo zra-
něno. Při jiném střetu zemřel 
ve vesnici Nazar v téže oblas-
ti tamní strážce. Útoky proti 
bezpečnostním složkám se 
v Turecku v posledních dnech 
zintenzivnily. 

V pondělí přišlo při explozi 
u policejní stanice nedaleko 
města Diyarbakir na jihový-
chodě země o život šest lidí, 
dalších 21 jich bylo zraněno. 
Turecká vláda také tento útok 
připsala kurdským separa-
tistům ze Strany kurdských 
pracujících (PKK), kteří v této 
oblasti svádějí tvrdé boje 
s tureckou armádou. /čtk/
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imigranty ve Vídni 
čekají prospěšné práce

 Ukrajina během včerej-
ší noci zaznamenala na 
donbaském bojišti rekordní 
počet případů ostřelování 
ze strany separatistů. Při 
návštěvě Lvovské oblasti na 
západě Ukrajiny to prohlásil 
prezident Petro Porošen-
ko. Podle jeho mluvčího 
zahynuli na Donbasu za 
posledních 24 hodin tři 
ukrajinští vojáci a šest jich 
bylo zraněno.

„Zaznamenali jsme skoro 
stovku útoků,“ řekl prezi-
dent novinářům. Šlo přitom 
nejen o střelbu na frontě 
z ručních zbraní a minome-
tů, ale také o dělostřeleckou 
palbu vedenou na ukrajin-

ská velitelská stanoviště 
a sklady až 20 kilometrů za 
frontou, uvedl prezident. 
Pokud se bude situace dál 
vyostřovat, nevylučuje 
Porošenko vyhlášení váleč-
ného stavu a novou mobi-
lizaci. Prezidentův mluvčí 
Oleksandr Motuzjanyk 
uvedl, že armáda od středy 
ztratila tři muže a dalších 
šest vojáků bylo zraněno. Se-
paratisté podle něj útočili ve 
směru na Doněck, Luhansk 
a azovský přístav Mariupol. 
Nepřítel se podle Porošenka 
snaží udržet na Donbasu 
napětí, aby ospravedlnil své 
plány na zmaření minských 
mírových dohod. /čtk/

Bomby v Turecku  
zranily více než 200 lidí

Po Gorbačovovi chybějí 
peníze

Po zaniklé Komunistické 
straně SSSR (KSSS) chybějí 
peníze. Ztráta peněžních 
fondů  by se podle předsedy 
ruských komunistů Genna-
dije Zjuganova měla co nej-
dříve objasnit. „Když jsme 
zakládali komunistickou 
stranu, o účtech KSSS jsme 
věděli, ale Michail Gorbačov 
nám nedal ani kopějku,“ pro-
hlásil Zjuganov.  

Španělsko je blíž nové 
vládě

Po více než půlroce poli-
tické nestability a dvojích 
volbáchto vypadá, že 
Španělsko by mohlo mít 
novou vládu. Pokrok nastal 
v jednáních mezi nejsil-
nější Lidovou stranou (PP) 
premiéra Mariana Rajoye 
a menší pravicovou stranou 
Ciudadanos, které se včera 
domluvily na balíčku refo-
rem. /čtk/

Krátce

rozsáhlé záplaVy na jihu americké Louisiany jsou největší živelní pohromou od ničivého 
hurikánu Katrina z roku 2005. Voda už zaplavila 40 tisíc domů, lidé se uchylují do provizorních 
ubytoven nebo přespávají v obytných přívěsech. Záplavy mají zatím 13 obětí.  

Voda, Která Zabíjí
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Prospěšným pracím by se 
mohli nezaměstnaní a azy-
lanti věnovat 15 až 30 hodin 
týdně. Požaduje je rakouský 
ministr pro integraci Sebas-
tian Kurz s tím, že za práci 
budou přijímat symbolic-
kou odměnu. 

Opatření má zahrnovat 
připravovaný zákon 
o integraci. Ministr chce 
i snížení garantovaného 
minimálního příjmu pro 
nově příchozí a přimlouvá 
se také za zákaz úplného 
zahalování muslimských 
žen. 

Hlavní změnou bude pod-
le Kurze zavedení veřejně 
prospěšných prací, jako je 

udržování veřejných ploch 
či pomoc v sociálních zaří-
zeních. Pokud uprchlíci tyto 
práce odmítnou, má se jim 
snížit sociální podpora.

Kurz chce i snížení 
minimální sociální podpo-
ry pro nově příchozí. Na 
tento příjem by měli mít 
v plné výši nárok až po pěti 
letech legálního pobytu. 
„Musí existovat rozdíl mezi 
těmi, kteří jsou zde čerstvě, 
a těmi, kteří již něco (do sys-
tému) zaplatili,“ vysvětlil. 
Ministr také řekl, že zváží 
zákaz úplného zahalování 
muslimských žen. Podle 
něj nejde o náboženský, ale 
„protispolečenský“ symbol.

na bojišti v Donbasu 
padají bomby

máme Viníka. turecké úřady z útoků obvinily kurdské separatisty. 
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 Teroristické útoky se dějí, to je 
pravda. Nejde vyloučit, že se stanou 
i tady, ale důležité je se nepodělat,

řekl poslanec TOP 09 
Karel Schwarzenberg
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Rozhodnou 
o Babišovi 
komunisté?
Vrcholem podzimní politické 
sezony bude kromě říjnových 
voleb také hlasování o novele 
zákona o střetu zájmů. Do 
sněmovny nejdříve došla 
vládní novela zákona o střetu 
zájmů, která byla velmi 
obecná a neurčitá. Jedinou vý-
raznou změnou bylo zavedení 

centrálního registru čestných 
prohlášení pro všechny celo-
státní a komunální politiky.

Proti se okamžitě postavila 
opozice v čele s ODS. Ta tvrdí, 
že všeobecná znalost toho, 
jaké (dejme tomu) obrazy má 
doma neuvolněný radní v ma-
lém městečku, povede k ještě 
většímu odmítání politického 
angažmá. A posílí fízlovací 
mánii části české veřejnosti.

Podstatné je však něco 
jiného. Konkrétně pozměňo-
vací návrhy poslanců Chvojky 
(ČSSD) a Plíška (TOP 09). 
Ty směřují proti politicko-
-ekonomicko-mediálnímu 
impériu Andreje Babiše 
a jeho vlivu na politiku. 
Mladý sociální demokrat 
Chvojka předložil ve druhém 
čtení návrh, aby člen vlády 

nemohl být ovládající osobou 
obchodních korporací. To je 
úder mířící na propojení státu 
a Babišova Agrofertu. Sou-
časně navrhuje, aby ministr 
nemohl vlastnit média. 

Poslanec Plíšek zase 
navrhuje, aby se firma, v níž 
má ministr čtvrtinový a větší 
podíl, nemohla účastnit ve-
řejných výběrových řízení. To 
je rána přímo mezi Babišovy 
oči, protože od doby, co je mi-
nistrem financí, se prakticky 
zdvojnásobil zisk Agrofertu. 
Jen loni vzrostl o 40 procent.

Klíčová událost ve věci zá-
kona se odehraje za dva týdny. 
Ústavně-právní výbor má dát 
stanovisko k uvedeným po-
změňovacím návrhům. Pokud 
se ve výboru většina vysloví 
pro, nic nebude bránit tomu, 

aby rozhodující hlasování 
proběhlo už koncem září.

Z hlediska politické taktiky 
je důležité, že pokud novela 
zákona o střetu zájmů nebude 
schválena teď na podzim, 
nebude možná vůbec. Situace 
je v mnoha ohledech složitá. 
Vládní ANO a zbytky Úsvitu, 
které rotují kolem Babišovy 
strany, budou proti. ODS je 
sice proti jednomu ustano-
vení zákona, ale očekává se, 
že většina poslanců zákon 
nakonec podpoří. KDU-ČSL je 
tradičně rozdělena. Předseda 
Bělobrádek a místopřed-
seda Bartošek se vyjádřili 
k návrhům kladně, zatímco 
probabišovsky orientovaný 
ministr Jurečka váhá. Roz-
hodnout by nakonec mohli 
komunisté. A komunistický 

předseda Filip má na Babiše 
zlost, protože ministr před 
sjezdem KSČM podpořil jeho 
protikandidáta na předsedu 
Skálu.

Že je zákon o střetu zájmů 
potřebný, ukazuje skandál 
z minulých dní – Babiš se 
má zpovídat před úředníky 
přestupkové komise. Podle 
stávajícího zákona o střetu 
zájmů totiž ministr nesmí 
být v kontrolních a řídicích 
orgánech podnikajících firem. 
Babiš má funkci v německé 
chemičce a hrozí mu pokuta. 
Pokud by byla přijata tvrdá 
novela zákona, nemohl by se 
podobně zaháčkovaný minis-
tr vůbec účastnit rozhodová-
ní o jiných hráčích na trhu. 

Autor je komentátorem týdeníku Reflex

Komentář

Bohumil Pečinka



Jan Vávra

 Co vás přivedlo k práci 
pro Člověka v tísni a proč 
jste neskončila v soukromé 
sféře?
Já si spíš s nadsázkou řečeno 
pokládám otázku ještě 
o krok dříve, a sice proč jsem 
studovala ekonomii. Práce 
s čísly mi přijde zajímavá, 
již během studií jsem si ale 
vybrala jako vedlejší specia-
lizaci finance v neziskovém 
sektoru. I během různých 
brigád v soukromé sféře 
jsem si uvědomila, že musím 
hodně rychle najít odpo-
věď na otázku, kde budu 
pracovat, protože v těchto 
firmách to nebude. Pro mě 
bylo nakonec překvapením, 
že lidé s mým vzděláním 
jsou potřební i v neziskovém 
sektoru. Neznamená to ale, 
že si již nemusím nastudo-
vávat nové věci. Má práce 
mi dává smysl, a navíc mi 
z osobního hlediska vyhovu-
je, že mohu pomáhat, aniž 
bych musela přímo rozho-
dovat a ovlivňovat životy 
konkrétních lidí.

 Vy jste poměrně záhy 
z pražské centrály Člověka 
v tísni vyjela do ciziny. Jaké 
jsou ale kariérní vyhlídky 
studentů, kteří oslovují 
potenciální přispěvatele 
přímo na ulici? Kolik z nich 
třeba poté vyjede i na misi 
do zahraničí?
Neznám přesná čísla, ale 
konkrétní příběhy. Napří-
klad kolegyně, která začína-
la právě přímým oslovová-
ním dárců, za nějakou dobu 
odjela na misi do Turecka 
koordinovat potravinový 
program v Sýrii, v současné 
době je součástí našeho 
humanitárního týmu na 
Ukrajině. Ostatně i na pozi-
ci, v níž mají brigádníci za 
úkol oslovovat lidi na ulici, 
se ukáže, jaký má člověk 
k dané problematice vztah 
a předpoklady, jak dokáže 
aktivity Člověka v tísni 
prodat, což se nepodaří chr-
lením naučených frází. Lidé 
z nich musejí cítit zájem 
a přesvědčení. Je to vlastně 
skvělá líheň potenciálních 
misijníků. Tyto naše pracov-
níky poté může „zachytit“ 
fundraisingové oddělení 
a dále je doporučit dalším 
sekcím. Následně takový 
člověk může vyjet na misi.

 Peníze získáváte nejen 
od lidí z ulice. Jak důležité 
jsou pro vás nové možnosti 
výběru příspěvků – napří-
klad pomocí kolektivního 
financování (crowdfun-
dingu) či služby Givt, která 
umožňuje při nákupu v in-
ternetovém obchodě část 
ceny věnovat konkrétní 
neziskové organizaci. Vět-
šina vašeho obratu ale stále 
pochází ze zahraničních 
státních rozpočtů.
Bezpochyby jsou významné 
a naše fundraisingové oddě-
lení je v tomto ohledu velmi 
dynamické. Příspěvky indi-
viduálních dárců, kterých se 
zmíněnému oddělení daří 
získávat stále více, tvoří de-

set procent obratu Člověka 
v tísni (ten byl v loňském 
roce téměř 1,5 miliardy 
korun). Samozřejmě tento 
poměr není tak ohromný 
v porovnání s některými zá-
padními neziskovkami, kde 
daný podíl může být i pade-
sát na padesát. Každopádně 
nám to dává významnou 
míru svobody, nejsme tolik 
svázaní jako při institucio-
nálních darech. Část tohoto 
úspěchu lze jistě přičítat 
novým fundraisingovým 
nástrojům.

 Jak to funguje? Popište 
podmínky a nároky spo-
jené s čerpáním peněz ze 
zahraničních státních roz-
počtů, které tvoří většinu 
vašich prostředků.
Je to velmi různé, většinou 
takoví donátoři zveřejní 
výzvu, v níž krom jiného 
specifikují, kdo je oprávněn 
se o jejich peníze ucházet. 
Často je to otevřené všem 
mezinárodním organizacím, 
konkurence je tedy obrov-
ská. V některých případech 
může vyhlašující vláda 
omezit žadatele jen v rámci 
své země. Často tak vznikají 
konsorcia, kdy přihlášku 
podává organizace, která 
z dané země pochází.

 
 Člověk v tísni v Česku 

působí již od devadesátých 
let. Vyvíjí se jeho postavení 
a jeho vnímání veřejností, 
mění se například i složení 
uchazečů o práci v něm?
Bezpochyby roste počet 
zájemců o účetní a ekono-
mické pozice, kteří přechá-
zejí ze soukromého sektoru. 
Částečně to může souviset 
s tím, že lidí se zkušeností 
v neziskovém sektoru není 
neomezené množství a vět-
šinou už tedy působí u nás 
nebo v obdobných organiza-
cích. Dalším faktorem je pak 
právě růst a rozvoj samotné 
organizace Člověk v tísni, 
která se stává zajímavým 
zaměstnavatelem.

 
 Je to proto, že se nyní 

korporát zaštiťuje spole-
čenskou odpovědností? 
 Možná ano. Manažeři 
mohou onou společenskou 
odpovědností „načichnout“ 
přes různé firemní fon-
dy. Setkají se tak s danou 
formou pomoci, a tím se jim 
otevírají dveře do nezis-
kového sektoru. Vidí, jak 
konkrétně peníze pomáhají, 
a možná si řeknou, že je 
to zajímavá cesta i pro ně 
samotné a prostě to zkusí. 

V neziskovkách 
chtějí pracovat 
už i manažeři 
z korporátu
n Vystudovala ekonomii, ale místo budování kariéry 
v některé z nadnárodních společností začala pracovat 
v neziskovém sektoru. „Lidé s mým vzděláním jsou 
v něm potřeba,“ říká Lucie Langerová z Člověka 
v tísni. Absolvovala mise v Nepálu anebo na Filipínách 
zasažených tajfunem Yolanda, rok a půl strávila 
v Kambodži na pozici finanční manažerky mise. Teď je 
zpátky v Praze a v Člověku v tísni vede finanční tým 
humanitární a rozvojové sekce. 
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 Individuální dárci 
tvoří deset procent 
obratu Člověka v tísni. 
Tento poměr není 
ohromný v porovnání 
se západními 
neziskovkami. Dává 
nám ale významnou 
míru svobody.



Ochota podporovat různé 
typy neziskových projektů 
navíc ve firmách a obecně ve 
společnosti roste.

 
 Jaké nabízíte uchaze-

čům o ekonomické pozice 
podmínky? Asi se příliš se 
soukromou sférou srovná-
vat nedají?
Ne, finanční podmínky se 
jistě srovnávat nedají. Klíčo-
vá je tedy osobní motivace 
a očekávání v konkrétní ži-
votní fázi. Ostatně k otázce 
financí se obvykle dostá-
váme už brzy po zahájení 
pohovoru. Zájem některých 
uchazečů končí po zjištění, 
jak významně by si finančně 
pohoršili.

 Nedávno jste se vrá-
tila z mise v Kambodži. 
V rozhovoru pro Český 
rozhlas jste uvedla, že země 
jde ekonomicky nahoru, 
současně v ní ale narůstá 
nerovnost. Jak se mění 
život nejchudších obyvatel, 
„zůstávají na svém“, nebo 
se jejich životní situace 
kvůli růstu paradoxně 
zhoršuje například zvýše-
ným množstvím odpadu, 
skupováním půdy nebo tře-
ba nadužíváním chemikálií 
v zemědělství?
 Projevuje se vše, co jste 
vyjmenoval. Změnou ale 
prochází celá společnost, 
v porovnání se situací 
koncem sedmdesátých let je 
změna patrná i u nejchud-
ších obyvatel – mám na 
mysli konkrétně třeba v do-
stupnosti zdravotní péče či 
vzdělání. Současně mnoho 
lidí odchází do měst, což 
je přirozený proces v těch-
to rozvojových zemích.  
Urbanistickým efektem je 
vytváření slumů, kde mnoho 
lidí spíše živoří, navíc jsou 
často vykořeněni ze svého 
prostředí a společenských 
vazeb. Také o podmínkách 

v řadě místních továren lze 
říci, že pracovníky zbavují 
důstojnosti.

 
 Neudělala by ale část 

Kambodžanů nakonec lépe, 
kdyby do měst neodcházela 
a zůstala ve svém rodišti?
 Lidé na venkově mají znač-
ně omezené možnosti, jak 
čelit nejrůznějším výzvám – 
v současnosti jsou pro ně tou 
největší výzvou klimatické 
změny, které na Kambodžu 
silně dopadají a projevují se 
střídáním období ničivého 
sucha a záplav. Po takových 

sezonních výkyvech lidé 
s málem přicházejí o všech-
no. Rozprodávají, co jim zby-
lo, a začínají od nuly. Rodině 
pak alespoň částečně může 
pomoci příjem od člena, 
který odešel do města a dělá 
v továrně či řidiče tuk tuku.

 
 Nebojíte se toho, že by 

obyvatelé rozvojových 
zemí až příliš spoléhali na 
zahraniční pomoc?
 Důležité je nepodcenit 
zapojení místních lidí 
do aktivit od samého 
začátku. V podstatě tak 

docílíte klíčového efektu, 
že Kambodžan pomáhá 
Kambodžanovi.  Propás-
nete-li tento moment, lidé 
nemají povědomí o tom, 
proč projekt vznikl, nemají 
k němu vztah a ochotu jej 
udržovat. V Člověku v tísni 
se proto okamžitě snažíme 
do týmů nabírat místní 
kolegy. Zejména v prvních 
týdnech naší mise bychom 
bez nich byli jako bezrucí, 
neznáte prostředí, kontext, 
ztrácíte drahocenný čas 
a snadno uděláte přešlap. 
V úspěšné předání komplet-

ního projektu ze dne na den 
já osobně nevěřím.

 
 Takže jste přesvědčená, 

že pomáháte v dané zemi 
vytvářet pracovní místa?
Do značné míry ano. V řadě 
regionů, kde fungujeme, 
jsme významným zaměstna-
vatelem.

 
 Poukázala jste i na 

chování Číny v Kambodži, 
kde prý hledí jen na vlastní 
zájmy a celou zemi de facto 
skupuje. V čem se ale liší 
chování Západu a jeho 
firem?
Nejsem naivní a je mi jasné, 
že nejde o černobílou zále-
žitost. Myslím si, že na tom, 
v jakých podmínkách ti lidé 
žijí a kdo se tam drží u moci, 
máme jakožto západní svět 
zásadní podíl. Každý z nás 
má doma elektrospotřebiče, 
mobily, plné šatníky, a navíc 
jako Evropa nejsme zdaleka 
energeticky soběstační. Co 
ale vnímám jako takovou 
svého druhu záplatu, jsou 
západní rozvojové programy 
– což ovšem v žádném přípa-
dě není dostačující a nepar-
donuje chování korporací 
ani politických elit, které 
situaci zemí třetího světa 
ovlivňují často už jenom 
tím, že jsou vůči ní slepí, ne-
reagují a dostatečně netlačí 
firmy k prosazování spole-
čenské odpovědnosti. I to se 
však postupně mění. Právě 
tím, že ty největší západní 
firmy otevřeně uvádějí, 
odkud získávají materiál pro 
své výrobky. Pro Čínu v tuto 
chvíli rozhodně není tento 
lidskoprávní rozměr priori-
tou, země se potýká s řadou 
svých problémů, a tak je pro 
ni třeba Kambodža zajímavá 
čistě z obchodního hledis-
ka. Proto je ostatně Čína 
preferovaným obchodním 
partnerem obdobných zemí 
– do ničeho jim nemluví, na 
nic se neptá.
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Vystudovala 
Vysokou školu 
ekonomickou 
v Praze, 
Fakultu financí 
a účetnictví. Pracovala na 
úřadu městské části Praha 7, 
následně nastoupila 
do finančního oddělení 
humanitární a rozvojové sekce 
společnosti Člověk v tísni.

Lucie 
Langerová (34)
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 Od samého 
začátku se snažíme 
nabírat místní kolegy. 
Zejména v prvních 
týdnech naší mise 
bychom bez nich byli 
jako bezrucí, neznáte 
prostředí, kontext, 
ztrácíte čas a snadno 
uděláte přešlap. 
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Markéta a Michael Foktovi

Někteří z nejlepších býků 
mají dokonce i své sochy. 
Kamenné zpodobnění šam-
piona jménem Clarion stojí 
na hranicích města Beau-
caire. Je to už v pořadí druhá 
socha stejného býka, protože 
tu původní bronzovou si 
dovolili za války roztavit 
nacisti. A to je ten zásadní 
rozdíl mezi zdejšími course 
camarguaise a býčími zápasy 
známými ze Španělska. Tam 
dole na jihu se ani neobtěžují 
dávat jména zvířatům, která 
po zápase opouštějí arénu 
nohama napřed.

„Těm chlapům, kteří mají 
na zádech jména napsaná 
černě, se říká raseteurs. 
Právě oni jsou tady těmi 
hlavními. Budou se snažit 
strhnout býkům jejich ozdo-
by. Ti s červenými jmény 
jsou tourneurs a mají za úkol 
upoutávat pozornost býků,“ 
třídí pro nás, méně zkuše-
né diváky, to lidské stádo 
v aréně Marguerite. Setkali 
jsme se s ní už ráno během 
třídění býků na planinách. 
„Přijeďte odpoledne do Font-
vieille. Ve čtyři. Právě tam 
budou soutěžit býci, které 
teď vybíráme.“ Tak jsme 

tady a zjišťujeme, že za těch 
několik úmorných hodin 
pod provensálským sluncem 
neztratila ani špetku ze své 
strhující energie. Je jí asi tak 
sedmdesát, vypadá o třicet 
let mladší a váží čtyřicet kilo 
i s postelí. Přesto je vždycky 
první v ohradě s býky i na 
tribuně arény. Očí jí září 
a vůbec je na hony patrné, 
že jí v žilách koluje honácká 
krev.

Útok na stuhy a střapce
Dlouhý zvuk trubky proře-
zává napjaté ticho vesnické 
arény a na písečný povrch 
vybíhá první ze šestice býků, 
kteří tu dnes změří síly 
s muži v bílém. Hrabe kopyty 
do země a hledá místo, které 
by se mu k obraně vlastní cti 
zamlouvalo nejlépe. Má na 
to čas do druhého, kratšího, 
zavřeštění trubky, jež na scé-
nu povolává sehranou bílou 
partu. Raseteurs se kromě 
černých písmen na dresu po-
znají i podle toho, že v ruce 
třímají zvláštní nástroj 
zvaný crochet. Ačkoli má 
čtyři ocelové čelisti a zubů 
jako žralok, není určený ke 
zraňování zvířat.

„Podívejte – jakmile bude 
mít některý z raseteurů 

výhodnou pozici, vyrazí 
na zteč. Musí crochetem 
z býkovy hlavy strhnout 
kokardu uprostřed čela, dva 
střapce glands uvázané na 
rozích a pak ještě stuhy fi-
celles upevněné taky na bázi 
rohů. A to přesně v tomhle 
pořadí,“ vysvětluje Margue-
rite. Seshora z tribuny to 
zpočátku vypadá jako bílý 
balet vířící kolem rozzuře-
ného býka zvaného podle 

trofejní ozdoby cocardier, 
ve skutečnosti to však není 
žádná procházka růžovým 
sadem.

Muži pronásledovaní bý-
kem vyskakují přes hrazení 
arény jako cvičené opice 
a rány, které se ozývají těsně 
za nimi po nárazu třista-
kilového rohatého těla do 
hrazení, napovídají, co by se 
asi stalo, kdyby se raseteur 
jen o chvilku opozdil. Začíná 

jít do tuhého. Jeden z mužů 
při výskoku špatně odhadl 
vzdálenost, takže mu do pro-
storu mezi hrazením a tribu-
nou pomohlo dobře mířené 
trhnutí býčí hlavy. Poněkud 
vrávoravým krokem se vrací 
do arény a tváří se, že se nic 
neděje. Rudé skvrny prosa-
kující bílou látkou kalhot ho 
však usvědčují z přetvářky. 
V camargských arénách je 
zkrátka z těch dvou živo-
čišných druhů ohroženější 
člověk. A je to asi dobře, 
když se dobrovolně rozhodl 
provokovat černou rohatou 
horu svalů.

 
Býčí taxi
Na obzoru za ostnatým 
drátem obrovské ohrady 
se v ranním slunci zvedá 
vysoký oblak prachu. „Už 
je ženou. Až se přiblíží, tak 
hlavně neskákejte s foto-
aparáty přímo před ně. Býci 
by se mohli splašit a obrátit 
proti honákům za nimi. A to 
by bylo moc zlé,“ vysvětluje 
vzrušeně útlá Marguerite. 

Stojíme spolu s několika 
terénními auty a zhruba 
stejným počtem osedla-

Rohaté hvězdy arény

n V jihofrancouzském Camargue mají býci, 
kteří vstupují do arény, svá jména. Taková, jež 
jsou leckdy vytištěná na plakátech mnohem 
tučnějším písmem než jména mužů, kteří se 
s nimi hodlají utkat. A to znamená jen jediné. 
Rohatí vládci arén žijí dostatečně dlouho na 
to, aby si vydobyli slávu. Jejich kariéra se ně-
kdy protáhne na celých deset let. 

VÝBĚR ŠAMPIONŮ. Vyhánění 
býků z camargských bažin (před 
zápasy v aréně) je práce pro 
tvrdé chlapy, kteří na koních 
vypadají jako z westernu.

JEDEN ZE SYMBOLŮ CAMARGUE. 
Stádo polodivokých camargských 
koní se dokáže v bujném porostu 
schovat jako mávnutím kouzelné-
ho proutku a stejně náhle se zase 
objevit.

cestování
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KDE SE RODÍ UMĚNÍ A PŘÍRODA ČARUJE?

KAM ZA ČESKOU DIVOČINOU
VŠE V SRPNOVÉM ČÍSLE 

   speciál

České  
léto

257206/11� inzerce

ných camargských bělou-
šů přivázaných k plotu 
u silnice vedoucí zdánlivě 
odnikud nikam. Prazvláštní 
náklaďák, který má místo 
korby pojízdnou trubkovou 
stáj pro šest býků a které-
mu místní říkají char, už 
nacouval do jediné mezery 
v hrazení. 

Právě tudy nakonec naže-
nou honáci na koních býky 
vybrané pro odpolední zá-
pasy do vozu. Dříve během 
abrivada hnali stádo hezky 
po svých až do arény a po 
zápasech zase zpátky. Dnes 
mají čtyřnohé hvězdy arén 
své vlastní zadýchané taxi.

Cestou do Mas des Ber-
nacles jsme měli několi-
krát sto chutí otočit auto. 
Všude jen samé močály 
a pole – ani se nám nechtělo 
věřit, že tady může někdo 
bydlet. Ještě že jsme to 
neudělali. Přišli bychom 
o jedinečný zážitek. „To 
nejste jediní – přesto sem 
ke mně doputovala slušná 
sbírka zajímavých lidí. 
Třeba Jackie Kennedyová, 
francouzský prezident Ge-
orges Pompidou, Jean-Paul 
Belmondo nebo monacký 
kníže Albert,“ směje se ma-
jitel usedlosti i stáda býků 
na nedalekých pastvinách 
Jacques Mailhan. V místním 
žargonu se lidem jako on, 
tedy camargským ranče-
rům, říká manadiers.

stádo duchů Bažin
V oblaku prachu se začínají 
rýsovat masivní obrysy 
černých zvířat s lyrovitě 

zatočenými rohy. Právě 
ty jsou spolu s nervózní 
povahou a schopností přežít 
v camargských bažinách 
charakteristickými rysy 
místního unikátního pleme-
ne skotu. Místní „guardiani“ 
v sedlech neomylně mezi 
desítkami býků s pěnou 
u huby poznávají svých šest 
favoritů, které s nonšalantní 
nenuceností postupně za-
hánějí do tlamy náklaďáku. 
V krajině protkané strou-
hami a zrádnými jezírky 
by však byli bezmocní bez 
svých bílých spolupracov-
níků.

„Koně? Chcete je vidět 
volně na pláních? Až skončí-

me shánění býků, vezmu vás 
za svým stádem,“ ochotně 
se nám nabízí Jacques. Po 
půlhodince drkotání džípem 
se ale zdá, že jsme proten-
tokrát vyšli naprázdno. 
Nikde ani hříva, ani kopyto. 
Jacques však najednou bez 
zjevného důvodu vypíná 
motor a vystupuje z auta. 
Následujeme ho a za minut-
ku či dvě se jeden po dru-
hém začínají objevovat jako 

duchové bažin. Majestátní 
oři se širokými kopyty, která 
se neboří do rozměklé půdy, 
a tvrdými tak, že je kováři 
ani nemusejí okovávat. 

Většinu svého života 
prožijí volně na planinách 
přírodního parku Camargue, 
přesto k nám teď přátelsky 
natahují své velké hlavy 
v naději, že máme po 
kapsách něco k snědku. 
Camargští koně patří 

k nejstarším plemenům 
na světě a je dost možné, 
že ve zdejších bažinách 
žili už v době kamenné. Je 
neuvěřitelné, jak snadno 
se mohou ve zdejší ploché 
krajině ztratit a zase se 
objevit. Nám se určitě budou 
ještě dlouho objevovat ve 
vzpomínkách.

Autoři jsou spolupracovníky  
redakce časopisu Lidé a Země

MÍSTNÍ  
CELEBRITY. 
V camargských 
arénách jsou 
hvězdami býci. 
Někteří mají 
dokonce i své 
sochy. Cílem 
představení 
není zvíře zranit, 
ale obratně mu 
z hlavy a rohů 
odebrat kokardu 
a stuhy. 

NEZBYTNÝ POSTŘEH. Aby 
raseteur bezpečně unikl býčím 
rohům, musí být mrštný a šla-
chovitý jako atlet.
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n Na Pražský hrad se 
vrací letošní premiéra 
Letních shakespea-
rovských slavností 
Večer tříkrálový. 
Jasnými hvězdami 
inscenace jsou před-
stavitelky dívčích po-
stav Marie Doležalová 
a Monika Timková.

Vladimír Hulec

Žije-li láska z hudby, hrajte 
dál!, zvolili jako motto letošní 
nové inscenace Letních 
shakespearovských slavností, 
Večera tříkrálového, jedné 
z nejoblíbenějších komedií 
slavného alžbětince, od jehož 
smrti letos uběhlo 400 let. Po 
premiérové sérii v Praze hos-
tovala v červenci v Brně a Os-
travě a od 22. srpna ji opět lze 
navštívit na tradičním místě 
LSS, Nejvyšším purkrabství 
Pražského hradu.

Režisérka Jana Kališová, 
v současné době umělecká 
šéfka činohry Jihočeského 
divadla v Českých Budějo-
vicích, právě na hudebnost, 
lásku a šumivost letních her 
a hříček této komedie ve své 

interpretaci spoléhá. Nehledá 
v ní temné proudy lidské-
ho chování, ale vede herce 
k rozvernému, vzájemně se 
provokujícímu hraní a jed-
nání. Nesvazuje je přísnou 
výkladovou kostrou ani složi-
tou formou, záleží především 
na nich, kudy a kam se jejich 
postavy – a s nimi inscenace 
– budou ubírat. Jed-
noduchá scéna, jíž 
vévodí prosklená 
veranda, před 
níž a v níž se 
veškeré dění 
odehrává, tak 
trochu při-
pomíná altán 
Romea a Julie 
z loňských 
LSS. Také zde 
v širokém rozpětí 
sledujeme nástupy herců 
z obou okrajů jeviště, dokonce 
i z prostoru hlediště, také zde 
je vidíme procházet pozadím 
scény, i zde se bez velkých vý-
tvarných proměn mění místo 
a čas děje.

Po úvodní scéně, kdy 
během opileckého večírku 
přepadává z paluby lodě 
a v moři umírá Oliviin bratr, 
jehož pak Olivie chce sedm let 
oplakávat ve společnosti bez 
mužů, se scéna mění v Oliviin 

dům. Z rozbouřených vln 
moře zachráněná Viola (Mo-
nika Timková) se v převlečení 
za chlapce vydává do služby 
knížete Orsina a komedie fa-
tálních omylů a krkolomných 
zápletek začíná. Spíše však 
než shakespearovsky zemité 
a na ostří nože vypjaté situace 
sledujeme břitký konverzač-

ní humor, blížící se 
konverzačním ko-

mediím o několik 
století mladšího 

Oscara Wilda. 
Není to 

však na 
závadu, vždyť 
inteligentním 

anglickým 
humorem vládli 

oba a v současné 
nouzi o duchaplný 

humor i tento posun 
směrem k laškovnému kon-
verzačnímu pojetí předlohy 
celkem dobře funguje. Snad 
jen hrubozrnné dialogy To- 
biáše Říhala (Václav Kopta/
Milan Šteindler) s jeho příte-
lem Ondřejem Trasořitkou 
(Josef Carda) a služebnou Ma-
rií (Nela Boudová), a přede-
vším drsné chování k Malvoli-
ovi (Martin Pechlát) vyznívají 
jako příliš bezzubé, jen trochu 
neomalené dětinské vtípky. 

Hra tím ztrácí na shakespea-
rovsky smrtonosné ostrosti 
a komediální košatosti. 

Hvězdami představení se 
tak stávají obě hlavní předsta-
vitelky dívčích postav – Olivie 
Marie Doležalové a Viola Mo-
niky Timkové. Obě dokážou 
rozdmýchat vášně, rozvinout 
pikantní konverzaci a roze-
hrát ztřeštěné situace. Vše 
v razantním tempu, bez zby-
tečného otálení. Nespoléhají 
jen na působivost slovních 
přestřelek, ale svým fyzickým 
jednáním vtiskávají postavám 
osobitost a rolím dodávají 
mladistvé porce spontaneity 
a dráždivé sebeironie.

Autor je redaktorem Divadelních 
novin a šéfredaktorem revue 
Taneční zóna

Muzikálnost a láska  
v letním Shakespearovi

Letošní premiéra 
shakespearovských 
slavností je jednou  
z nejoblíbenějších

komedií
slavného  

alžbětince.
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STRohá ScénA. Režisérka inscenace spoléhá především na výrazné herecké osobnosti a jejich umění.
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William Shakespeare: Večer 
tříkrálový aneb cokoli chcete

(Letní shakespearovské slavnosti)
Překlad: Martin Hilský
Režie: Jana Kališová
hrají: Marie Doležalová, Monika 
Timková, Václav Kopta
nejvyšší purkrabství Pražského 
hradu uvádí od 22. srpna
hodnocení: 60 %

Japonská Hirošima hostí  
16. ročník mezinárodního 
festivalu animovaných filmů. 
Do jeho hlavní soutěže dnes 
vstoupí také nový krátký 
snímek Michala Žabky Vá-
noční balada. Žabka se podle 
informací z facebookového 
profilu snímku přehlídky 
osobně účastní.

„Vánoční balada je příběh 
mocného kouzla dětské hry, 
která bourá hradby nenávisti 
a spojuje zdánlivé nepřáte-
le,“ uvádí synopse snímku. 
Žabka jej natočil podle 
posledního scénáře zesnulé 
legendy české animace Břeti-
slava Pojara. 

Držitelé ocenění budou 
oznámeni v pondělí  
22. srpna, kdy festival záro-
veň končí. /sul/

Tipy

HBO • sobota 21.40

VTip

Vivian, uznávaná literární 
profesorka, má rakovinu. 
Jak se se svým životem 
vyrovná, nezáleží jen na ní, ale 
především na lidech okolo ní.

hirošima 
uvidí Žabkovu 
Vánoční baladu 



V neléčené  
skupině uvedlo

28 %
nemocných, že se jim 
„dostatečně ulevilo“  

už jen díky pouhé  
účasti ve studii.
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n Pro léčbu je častěji důle-
žitější vztah lékař–pacient 
než konkrétní látky, které 
nemocný dostane.

Antropolog Dan Moerman se rozjaře-
ně svěřuje: „Já se svými léky mluvím. 
Říkám jim: Hola, hoši, já vím, že si teď 
pořádně zamakáte.“ Vykládá, že ho 
bolí levé koleno a že tuto techniku po-
užívá k posílení účinku analgetik a ke 
snížení dávky ze dvou tablet na jednu.

Tvrdí, že způsob, jakým léky užívá-
me, je možná stejně důležitý jako je-
jich vzhled. I když je tato oblast velmi 
málo prozkoumána, on a další odbor-
níci mají za to, že cokoli uděláme pro 
umocnění významu léčby, ať aktivní či 
placeba, to posílí její příznivé účinky. 
Jinými slovy nepolykejte tabletky bez-
myšlenkovitě, zrovna když pospícháte 
na autobus. Z užívání léků si vytvořte 
rituál.

Harald Walach, psycholog a filozof 
vědy z Viadrina European University 
ve Frankfurtu v Německu, doporu-
čuje užívat léky každý den ve stejnou 
dobu – po ranní očistě, ve zvláštní 
místnosti, nebo při modlitbě či tiché 
meditaci. Irving Kirsch, psycholog 
z University of Hull ve Velké Británii, 
který spolupracoval s Kaptchukem na 
studii dráždivého tračníku, zase radí 
vizualizaci. Je třeba, abyste si kýžený 
účinek léku nebo placeba představili 
co nejkonkrétněji. Říká: „Představujte 
si zlepšení.“ Nebo někoho poproste, 
aby vám zvolený lék podával on.

Výzkum v této oblasti je zanedbatel-
ný, ale odborníci včetně Humphreye 
a Moermana prohlašují, že zdravotní 
péče poskytovaná druhou osobou 
patrně spouští mocnější odpověď 
na placebo než svépomocná péče, 
neboť vyvolává silnější pocity jistoty 
a bezpečí. Moerman říká: „I když si 
myslím, že mi povídání s pilulkami 
skutečně velice pomáhá, bylo by určitě 
mnohem lepší, kdyby u toho byla 
manželka.“

Tomuto typu placebové-
ho účinku jsou přístup-
né obzvláště děti. Jak 
každý rodič ví, když 
dáte dítěti pořádnou 
pusu, nakreslíte kolem 
odřeniny na koleně sr-
díčko, potřete vyrážku 
krémem nebo zklidníte 
kašel lžící medu, může to 
mít na bolest a jiné nepří-
jemné stavy výrazný vliv, i když 
použité látky neobsahují žádnou 
aktivní léčivou složku.

Zdá se, že to funguje i u dospělých. 
V roce 2008 Kaptchuk publikoval 
studii 262 pacientů s dráždivým trač-

Posedlost molekulami nestačí

Co číst?

Vážení čtenáři, v průběhu prázdninových 
měsíců vám nabízíme úryvky z několika 
knih. Každý týden se jeden letošní titul 
představuje pěti ukázkami.

Tento týden představujeme knihu  
Jo Marchantové Uzdrav sám sebe,  
která vědeckým přístupem nahlíží  
na alternativní léčebné metody.

Knihu v tradiční či elektronické podobě 
můžete objednat na bux.cz.

níkem. Nepoužil v ní žádné aktivní 
látky, jen placebo. Jedna skupina byla 
bez léčby, druhá byla léčena před-
stíranou akupunkturou zdvořilým, 
avšak chladným terapeutem, který se 
s účastníky vůbec nebavil.

Účastníkům třetí skupiny prováděl 
placebovou akupunkturu vřelý, sta-
rostlivý terapeut, jenž se jim věnoval 
45 minut, poslouchal jejich strasti 
a poskytoval útěchu. Kaptchuka 
zajímalo, do jaké míry je zlepšení 
výsledkem samotné akupunktury 
a do jaké míry zvýšenou podpůrnou 
péčí. V neléčené skupině uvedlo 28 % 

nemocných, že se jim „dosta-
tečně ulevilo“ už jen díky 

pouhé účasti ve studii. 
Z nemocných léčených 

samotnou placebovou 
akupunkturou dosáh-
lo dostatečné úlevy 
44 %. Ve skupině pa-
cientů, jimž se dostalo 

jak akupunktury, tak 
empatické péče, tento 

podíl vyskočil na 62 % – 
což odpovídá účinku dosa-

ženému u jakéhokoli léku, který 
se u dráždivého tračníku zkoušel.

V Kaptchukových očích tyto a další 
podobné studie potvrzují patrně 
nejpodstatnější poznatek plynoucí 
z výzkumu placeba: význam vztahu 

lékař–pacient. Jestliže v nás empatic-
ký léčitel vyvolá pocit, že jsme v dob-
ré péči a bezpečí, a nikoli v ohrožení, 
může to samo o sobě aktivovat důle-
žité biologické změny, které zmírní 
příznaky. Právě tohle se dělo před 
lety v jeho akupunkturní praxi. Jest-
liže se pacienti uzdravili ještě dřív, 
než je začal jakkoli léčit, způsobila 
to jejich interakce s ním. Vinou fi-
nančního omezení a nedostatku času 
a rovněž zaměření na léky a fyzickou 
léčbu bohužel zůstává v západní 
medicíně pro vztah lékaře a pacienta 
stále méně prostoru. Doktoři mívají 
na nemocného necelých deset minut, 
přičemž obě strany považují recept 
za důležitější než pořádný, dlouhý 
a povzbudivý rozhovor. Je to posun, 
z něhož Kaptchuk paradoxně viní 
placebem kontrolované studie, které 
byly do medicíny zavedeny v padesá-
tých letech. Říká: „Předtím doktoři 
věděli, že pozornost je pro pacienty 
důležitá a že oni jsou tou aktivní 
složkou. Dnes se všechno točí kolem 
dat a léků.“

Zaměření medicíny na suchá data 
a výsledky objektivních testů nepo-
chybně umožnily obrovský pokrok, 
ale jak uvádí Kaptchuk, vedlo to též 
k posedlosti molekulami a biochemic-
kými drahami a k pomíjení toho, jak 
se doopravdy cítíme.

https://www.bux.cz/knihy/140168-uzdrav-sam-sebe-na-ceste.html
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HistOriCKá AKCE

Cihelna představí 
vojenskou techniku

Všem příznivcům vojenské 
historie a techniky je určena 
akce, která se ve dnech 
19. a 20. srpna koná na Krá-
licku. V prostorách Vojenské-
ho muzea Králíky a pěchotní-
ho srubu K – S 14 „U Cihelny“ 
budou postaveny ukázkové 
dobové tábory a v sobotu zde 
proběhnou bojové ukázky 
doplněné o předvedení histo-
rické i současné techniky.

PrO rOdiNy

Červená Řečice zažije 
slámování

Slámování je malý festival pro 
jednotlivce i rodiny s dětmi, 
při kterém návštěvníci tvoří 
věci ze slámy. V prostorách 
zámku v Červené Řečici si 
v době od 19. do 21. srpna 
bude každý moci vytvořit 
svého slamáka – postavičku 
či objekt ze slámy a drátů. 
Připraven je také doprovodný 
program jako třeba divadlo či 
hry pro děti.

fEstivAl

Mácháč obsadí o víkendu 
zombíci

Festival u Máchova jezera 
představí v průběhu páteč-
ního a sobotního večera na 
120 vystupujících z české 
a světové taneční scény. 
Letošní specialitou je zombie 
event konaný u příležitosti 
srpnové premiéry nových 
dílů druhé řady seriálu Fear 
the Walking Dead. Jeho 
součástí bude například 
simulace útěku před zombii.

HudbA

Jezero Sadská přivítá 
rockery

Hudební festival Rock of 
Sadská, který je umístěn 
v pěkném přírodním pro-
středí u stejnojmenného 
jezera, nabídne o tomto 
víkendu svým návštěvní-
kům skupiny jako například 
Škwor, Arakain, Dymytry, 
Seven či Krucipüsk. Stano-
vání je zdarma a samozřej-
mostí je také bohatá nabídka 
občerstvení a nápojů.

sPOrt

Běžci změří své síly na 
Šumavě 

Ve dnech 19. a 20. srpna 
odstartuje čtvrtá zastávka 
seriálu Rock Point – Horská 
výzva, která běžce na dlouhé 
tratě přivede na Šumavu.
Akce je typická svými třemi 
délkami závodních tras. Ze 
startu v Železné Rudě se 
poběží tratě Long (75 km), 
Half (43 km) a Short (18 km). 
Registrovat se je možné 
i přímo na místě. /mas/
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HOříCí strOmy. 
Po několika velmi 
suchých letech stačí 
jen málo a oheň se 
rozhoří strašlivou 
rychlostí. Zastavit jej 
se nedaleko kaliforn-
ského Devore marně 
snažilo více než tisíc 
hasičů.
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